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Protokół  

z posiedzenia połączonych Komisji Rady Miejskiej w Więcborku: Budżetu i Finansów, 

Rolnictwa Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego oraz 

Oświaty, Kultury Sportu i Spraw Społecznych, odbytego w dniu 25.06.2024r. 

 

Posiedzenie odbyło się w Centrum Aktywności Seniora w Więcborku. 

Posiedzenie trwało od godz. 14:30 – 18:00 

Obecność według załączonej listy obecności – obecnych 14/15 radnych. 

Radny nieobecny usprawiedliwiony – p. Mateusz Łański 

Spoza składu Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Burmistrz Więcborka      - Waldemar Kuszewski 

2. Zastępca Burmistrza Więcborka     - Jacek Masztakowski 

3. Skarbnik Gminy Więcbork     - Alina Kruk 

4. Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 

w Więcborku       - Hanna Półgęsek 

5. Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku - Joanna Soja-Tońska 

6. Inspektor ds. Gospodarki Nieruchomościami   - Donata Lisowska 

 

Posiedzenie połączonych Komisji RM poprowadziła Przewodnicząca Komisji Oświaty, 

Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Rady Miejskiej w Więcborku p. Iwona Bonecka  

 

 

Rozpoczynając posiedzenie Przewodnicząca Komisji powitała wszystkich obecnych  

i przypomniała porządek obrad posiedzenia, który obejmował: 

 

Porządek obrad: 

 

I część – godz. 14:30 Wizja lokalna w Szkole Podstawowej w Zakrzewku /radni 

spotykają się przy Szkole Podstawowej w Zakrzewku/ 

 

II część - Kontynuacja posiedzenia w sali Centrum Aktywności Seniora, przy  

ul Mickiewicza 22B. 

 

1. Podsumowanie wizji lokalnej w Szkole Podstawowej w Zakrzewku. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2024. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Więcbork. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie organizacji wspólnej obsługi kasowej 

jednostek budżetowych Gminy Więcbork. 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odpłatne nabycie 

nieruchomości gruntowej. 
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6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyznania dotacji na prace konserwatorskie  

i restauratorskie w ramach zadania „Prace konserwatorskie, remontowe i budowlane we 

wnętrzu kościoła pw. św. Maksymiliana Kolbego w Pęperzynie.” 

7. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyznania dotacji na prace konserwatorskie  

i restauratorskie w ramach zadania „Ratujemy kościół pw. Świętej Trójcy w Runowie 

Krajeńskim - spinanie i stabilizacja pęknięć fundamentów i murów.” 

8. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyznania dotacji na prace konserwatorskie  

i restauratorskie w ramach zadania „Prace ratunkowe okien kościoła parafialnego pw. św. 

Katarzyny Aleksandryjskiej w Sypniewie.” 

9. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyznania dotacji na prace konserwatorskie  

i restauratorskie w ramach zadania „Prace ratunkowe przyziemia kościoła parafialnego 

pw. Wniebowzięcia NMP i św. Apostołów Szymona i Judy Tadeusza w Więcborku.” 

10. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyznania dotacji na prace konserwatorskie  

i restauratorskie w ramach zadania „Częściowa renowacja zewnętrznych ścian Kościoła 

pw. św. Jakuba Większego Apostoła w Zabartowie.” 

11. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie ustalenia opłaty za 1 godzinę usług 

opiekuńczych  

i specjalistycznych usług opiekuńczych z wyłączeniem specjalistycznych usług 

opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi.  

12. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia 

odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia, w tym w schroniskach dla osób bezdomnych  

i schroniskach dla osób bezdomnych z usługami opiekuńczymi i mieszkaniach 

treningowych lub wspomaganych dla osób, których gminą właściwą miejscowo jest 

Gmina Więcbork. 

13. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia szczegółowych warunków 

przyznawania usług wsparcia krótkoterminowego świadczonego w formie dziennej  

i w formie pobytu całodobowego oraz warunków odpłatności za te usługi. 

14. Przedstawienie oferty programowej Miejsko Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku na 

okres letni 2024r. 

15. Dział Promocji Miasta i Gminy Więcbork - omówienie stanu przygotowania do sezonu 

turystycznego. 

16. Sprawy różne. 

 

Do porządku obrad nie wniesiono zmian. 

W pierwszej części posiedzenia radni Komisji odbyli wizję lokalną w Szkole 

Podstawowej w Zakrzewku zapoznając się z aktualnym stanem obiektu Placówki oraz jego 
bazą dydaktyczną i lokalową oraz dokonali podsumowania i oceny w przedmiotowym 
zakresie. Kontynuując posiedzenie w Centrum Aktywności Seniora Przewodnicząca 
Komisji odniosła się jeszcze krótko do wizyty w Placówce stwierdzając, że Szkoła 
pokazała się, jako barwna z pewnymi mankamentami technicznymi, jeżeli chodzi o sam 
obiekt, niemniej wnętrza uporządkowane i w kontekście sukcesów edukacyjnych  
i wychowawczych nie wydaje się już, taką małą Szkołą. 
 

W dalszej części posiedzenia Przewodnicząca Komisji oddała głos Skarbnik Gminy 

Więcbork p. Aliny Kruk, która omówiła projekty uchwał finansowych Gminy Więcbork. 

a) W sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2024, 
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Zmiany dotyczyły: 

1. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 75618 §0270 o kwotę 65.100,00 zł w 

związku z wpływem części opłaty za zezwolenie na sprzedaż napojów alkoholowych w 

obrocie hurtowym. W planie finansowym wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w 

rozdziale 85154 w §4010. 

2. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 75618 §0590 o kwotę 28.200,00 zł w 

związku z wpływem z ORLEN Spółka Akcyjna – Oddziału Centralnego PGNiG w 

Warszawie opłaty za koncesję na poszukiwanie i rozpoznawanie złóż ropy naftowej i gazu 

ziemnego oraz wydobywanie ropy naftowej i gazu ziemnego ze złóż na obszarze „Złotów – 

Zabartowo”. 

3. Dokonuje się zmian w planie finansowym dochodów i wydatków w rozdziale 85295 w 

związku z przystąpieniem do realizacji projektu partnerskiego z dofinansowaniem z budżetu 

środków UE pn.: „Klub Integracji Społecznej w Więcborku”. Kwota dofinansowania tego 

zadania na br. wynieść ma 148.000,00 zł. Po stronie wydatków plan finansowy równy jest 

dofinansowaniu. Wkład własny Gminy jest niefinansowy, w postaci wolontariatu. Celem 

projektu jest aktywizacja społeczna i zawodowa 36 uczestników zagrożonych wykluczeniem 

poprzez działania aktywizacyjne tj. m. in. szkolenia zawodowe, staże, doradztwo, warsztaty. 

Okres realizacji projektu: 01.08.2024 r. do 31.08.2026 r. 

4. Zwiększa się plan dochodów (§0950) i wydatków (§4270) w rozdziale 90015 o kwotę 

1.670,00 zł w związku z odszkodowaniem od Ubezpieczyciela za szkodę w oświetleniu 

ulicznym na targowisku miejskim w Więcborku. Odszkodowanie zostanie przeznaczone na 

likwidację szkody. 

5. Zwiększa się plan finansowy dochodów (§6280) i wydatków (§6230) w rozdziale 90005 o 

kwotę 800.000,00 zł w związku z przystąpieniem do realizacji programu priorytetowego 

„Ciepłe Mieszkanie”. Plan uwzględnia przewidywane wykonanie na br. Program ma na celu 

poprawę jakości powietrza oraz zmniejszenie emisji pyłów oraz gazów cieplarnianych 

poprzez wymianę źródeł ciepła i poprawę efektywności energetycznej w lokalach 

znajdujących się w budynkach mieszkalnych wielorodzinnych. Zgodnie z podpisaną umową z 

WFOŚiGW w Toruniu, fundusz udzieli Gminie dotacji na realizację przedsięwzięć 

spełniających warunki programu. 

6. Zwiększa się plan dochodów w następujących rozdziałach i paragrafach: 

 

• 01095§0750 o kwotę 17.000,00 zł (wpływy z dzierżawy terenów łowieckich), 

 

• 70005 §0940 o kwotę 913,00 zł (zwrot nie wykorzystanych w latach ubiegłych opłat w 

postępowaniach sądowych), 

 

• 71095 §0830 o kwotę 2.250,00 zł (wpływ z usługi rezerwacji miejsca na targowisku 

miejskim w Więcborku) oraz §0920 o kwotę 61,00 zł (odsetki od zaległych opłat za te 

usługi), 

 

• 75011 §2360 o kwotę 450,00 zł i 85502 §2360 o kwotę 9.000,00 zł (dochody JST 

związane z realizacją zadań z zakresu administracji rządowej), 

 

• 75023 §0970 o kwotę 3.800,00 zł (wpływy z różnych dochodów – wpływ z tytułu 

rozliczeń z dostawcą terminali płatniczych do urzędu), 

 

• 75085§0640 o kwotę 16,00 zł (wpływy z tytułu kosztów upomnień), 
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• 75085§0970 o kwotę 4.000,00 zł (wpływy kwot ściągniętych egzekucyjnie od byłego 

pracownika), 

 

• 75615 §0500 o kwotę 848,00 zł (wpływy z podatku od czynności cywilnoprawnych), 

 

• 75616 §0880 o kwotę 2.000,00 zł (wpływy z opłaty prolongacyjnej), 

 

• 75814 §0920 o kwotę 80.000,00 zł i 85395 §0920 o kwotę 2.000,000 zł ( wpływy z 

odsetek bankowych od środków zgromadzonych na rachunkach bankowych) 

 

• 80101 §0610 o kwotę 100,00 zł (wpływy z opłat za wydawanie świadectw i ich 

duplikatów), 

 

• 80101 §0750 o kwotę 6.700,00 zł (wpływy z najmu pomieszczeń w placówkach 

oświatowych), 

 

• 80101 §0940 o kwotę 230,00 zł (zwrot nadpłaty od kontrahenta), 

 

• 80101 §0950 o kwotę 400,00 zł (wpływy odszkodowania dla Szkoły Podstawowej w 

Sypniewie za uszkodzony sprzęt), 

 

• 80103 §0830 o kwotę 4.300,00 zł (wpływy z usług świadczonych w placówkach 

wychowania przedszkolnego); jednocześnie dokonano korekty planu o tą kwotę w 

rozdziale 80103 §0670, 

 

• 80104 §0750 o kwotę 200,00 zł (wpływy z najmu pomieszczeń przedszkolnych), 

 

• 90019§0690 o kwotę 3.000,00 zł (wpływy z opłaty za gospodarcze korzystanie ze 

środowisk 

 

• 90026 §0910 o kwotę 2.500,00 zł (wpływy z odsetek od nieterminowych wpłat z tytułu 

opłaty za gospodarowanie odpadami), 

 

• 92695§0830 o kwotę 220,00 zł (wpływy z usług najmu pola namiotowego. Powodem 

zmian jest wykonanie w/w dochodów na poziomie umożliwiającym zwiększenie o 

wskazane kwoty dotychczasowego planu finansowego. Natomiast w przypadku wpływów 

z tytułu odsetek bankowych plan uwzględnia dodatkowo przewidywane wykonanie na 

koniec czerwca br. 

 

7. Wprowadza się do realizacji nowe zadanie inwestycyjne pn.: „Budowa drogi gminnej  

nr 020220C Runowo Krajeńskie – Chłopigost”. Wartość zadania to 18.000,00 zł. W ramach 

tych środków zlecone zostaną podkłady geodezyjne i decyzja środowiskowa. 

8. Zwiększa się plan finansowy wydatków w rozdziale 75022 §4210 o kwotę 2.750,00 zł  

z przeznaczeniem na zakup stołu i krzeseł dla Prezydium Rady Miejskiej w Więcborku. 

9. Zwiększa się plan finansowy wydatków w rozdziale 75075 §4300 o kwotę 1.500,00 zł  

z przeznaczeniem na zakup usług związanych z przygotowaniem materiałów promocyjnych. 

10. Wprowadza się do realizacji nowe zadanie inwestycyjne pn.: „Zakup używanego autobusu 

do przewozu uczniów” Wartość zadania to 140.000,00 zł. 
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11. W rozdziale 75085, 85415 i 85516 oraz w dziale 801, oprócz zmian opisanych w pkt 10 

uzasadnienia, dokonano zmian w planach finansowych wydatków placówek oświatowych w 

związku z bieżącym ich funkcjonowaniem. 

12. W planie finansowym wydatków w rozdziale 75095 dokonano następujących zmian: 

 

• w §4170 zwiększa się plan o kwotę 26.000,00 zł celem podpisania umów o dzieło 

dotyczących przygotowania monografii Więcborka, 

 

• w §4210 i §4300 łącznie o kwotę 50.000,00 zł przeznaczeniem na organizację dożynek 

powiatowo-gminnych, 

 

• w §4210 zwiększa się plan o kwotę 20.000,00 zł z przeznaczeniem na bieżące 

funkcjonowanie UM w Więcborku, 

 

• w §4610 zwiększa się plan o kwotę 31.000,00 zł z przeznaczeniem na pokrycie kosztów 

sadowych w związku z pozwem Gminy Więcbork przeciwko dłużnikom. 

 

13. Rozwiązuje się częściowo rezerwę ogólną na kwotę 115.192,00 zł z przeznaczeniem na 

sfinansowanie zadań określonych w pkt 12 uzasadnienia. 

14. Zwiększa się plan finansowy wydatków w rozdziale 85154 o łączną kwotę 90.000,00 zł  

w §4010, §4110, §4120, §4210, §4260 i §4700 w związku z rozliczeniem niewykorzystanych 

w 2023 r. środków uzyskanych z wydanych zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych. 

Środki przeznacza się na realizację gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania 

problemów alkoholowych. 

15. Dokonuje się zmian w planie finansowym wydatków w rozdziale 85228 pomiędzy §4300 

a §4170 o kwotę 1.330,00 zł, w części dotyczącej specjalistycznych usług opiekuńczych  

w miejscu zamieszkania dla osób z zaburzeniami psychicznym, w związku z analizą 

bieżących potrzeb związanych z organizowaniem i świadczeniem usług. 

16. Wprowadza się do realizacji nowe zadanie inwestycyjne pn.: „Budowa oświetlenia 

ulicznego na terenie Gminy Więcbork”. Wartość zadania to 12.000,00 zł. W ramach tych 

środków zostanie sfinansowana budowa lampy na ul. K. Mazowieckiego w Więcborku. 

17. Zwiększa się plan wydatków w rozdziale 92116 §2480 o kwotę 16.000,00 zł., jako dotację 

dla Miejsko-Gminnej Bibliotek Publicznej z przeznaczeniem na pokrycie wkładu własnego  

w kolejnej edycji Narodowego Programu Rozwoju Czytelnictwa 2.0 na lata 2021-2025, 

Priorytet 1, Kierunek interwencji 1.1. Zakup i zdalny dostęp do nowości wydawniczych. 

18. Zwiększa się plan finansowy wydatków inwestycyjnych w zadaniu pn.: „Zakup altany 

ogrodowej do Soł. Pęperzyn” o kwotę 4.200,00 zł z uwagi na ostatecznie wyższe koszty 

realizacji zadania niż pierwotnie zakładano. 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Radny Andrzej Wenda zapytał o pozycję, dotycząca zakupu autobusu szkolnego. Pytał, czy 

kwota 140.000, 00 zł jest wystarczająca do dokonania tej transakcji i, czy pojazd jest 

dedykowany konkretnej trasie. 

Skarbnik Gminy Więcbork odpowiedziała, że według wykonanego rozeznania rynku  

i dokonania wstępnej rezerwacji, kwota jest dostateczna. Autobus nie jest przypisany 

konkretnej Placówce, bo w zamierzeniu będzie obsługiwał kilka tras – kilka obwodów. 
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Radny Jacek Kabattek pytał z kolei o budowę drogi gminnej, tj., jaki jest to odcinek drogi  

i jaka technologia budowy jest przewidywana. 

Skarbnik Gminy Więcbork wskazał, że na chwile obecną w ramach zadania, zaplanowane 

są podkłady geodezyjne oraz decyzja środowiskowa. Dokumentacja będzie zlecana na 

dalszym etapie. 

Burmistrz Więcborka uzupełniając wypowiedź Skarbnik Gminy powiedział, że jest to 

odcinek drogi powyżej 1km. Co do technologii wykonania, to na tym etapie nie zapadła w tej 

kwestii żadna decyzja. Wpierw trzeba przygotować decyzje środowiskową i mieć podkłady 

geodezyjne, niemniej rozważane są dwie opcje technologii: kostka betonowa lub 

nawierzchnia bitumiczna. Odcinek drogi położony jest w Runowie Krajeńskim, od byłego 

budynku przedszkola do torów. 

Radny Tomasz Bykowski nawiązał do pozycji zmian, w której mowa o Klubie Integracji 

Społecznej, który otrzymuje dotację w wysokości 148.000, 00 zł na szczytne cele. Okres 

realizacji Programu wynosi miesiąc, czy w związku z tym wybrane są odpowiednie gremia, 

lub stowarzyszenia, czy prowadzący do szkoleń zawodowych, staży, doradztwa i warsztatów, 

czy też dopiero zostaną wybrani. Jest to sporo środków do wydatkowania. Radny pytał 

również, czy jest to, coś, co odbywa się cyklicznie. 

Skarbnik Gminy Więcbork doprecyzowała, że Projekt przewidziany jest do realizacji  

w okresie trzech lat 2024-2026. Na chwilę obecną jest podpisana umowa o partnerstwie  

i jeżeli chodzi o aspekt finansowy, zadanie jest całkowicie finansowane ze środków UE. 

Jedynym wkładem Gminy Więcbork jest wolontariat, czyli wkład niefinansowy. 

Radny Bykowski zadał też pytanie dotyczące podpisania umów związanych z wydaniem 

monografii Więcborka. Chciał wiedzieć, na jakim etapie jest to zamierzenie, tzn., czy jest 

jakiś konkurs ogłoszony w tym zakresie, czy jest jakiś gremium, które zajmie się napisaniem 

książki, czy tez dopiero planuje się wstępnie założenia wydawnicze. 

Burmistrz Więcborka odnosząc się do zgłoszonych spraw pokrótce wyjaśnił założenia 

przedsięwzięcia szczególnie tym radnym, którzy nie pełnili tej funkcji w poprzedniej 

kadencji. Jeżeli chodzi o samą ideę sporządzenia monografii Więcborka, to chyba nikt nie ma 

wątpliwości, że takiej pozycji wydawniczej dotąd nie przygotowano. Rozmowy na temat 

zrealizowania dzieła trwały od kilku lat. Osoba zainteresowana przygotowaniem publikacji 

rozmawiał z Burmistrzem kilkukrotnie na przestrzeni 2-3 lat. Na ostatnim posiedzeniu 

Komisji połączonych kończącym posiedzenie poprzedniej kadencji Rady Miejskiej poprosił 

radnych o zaopiniowanie tej propozycji i w tej kwestii radni wypowiedzieli się jednogłośnie 

pozytywnie. Jeżeli chodzi o kwestie kosztów, to spięciem tej monografii i pieczę nad 

tworzeniem jej wszystkich rozdziałów będzie miał p. Sławomir Łaniewski z Uniwersytetu 

Kazimierza Wielkiego w Bydgoszczy obecnie również jednego z doradców Wojewody 

Kujawsko-Pomorskiego. Książka przewiduje 13 rozdziałów i 13 autorów każdego z nich. Za 

przygotowanie rozdziału każdy autor otrzyma wynagrodzenie w wysokości 5.000, 00 zł, które 

podzielone jest na dwie transze, tj. pierwsze 2.000, 00 zł autor otrzyma w tym roku przy 

podpisaniu umowy, a kolejne 3.000, 00 zł wydatkowane zostanie po złożeniu kompletnego 

rozdziału książki. Umowa zostanie dopiero podpisana, gdyż wcześniej nie było 

odpowiedniego zabezpieczenia finansowego w budżecie Gminy. 

Radny Bykowski podkreślił, że dociekliwość w tym zakresie nie ma wydźwięku 

negatywnego, bo absolutnie nie podważa zasadności powitania takowej monografii. Mówił, 
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że jego zdaniem, taka publikacja społeczności lokalnej i Radzie będzie bardzo przydatna. 

Podziękował też za wyjaśnienie sprawy. 

Burmistrz Więcborka zauważył, że w radnym razie nie poczytuje pytań radego, jako 

nadmierną dociekliwość, a wręcz odwrotnie, ceni sobie ciekawość i chęć posiadania pełnej 

wiedzy na różne tematy. Jeżeli radni będą mieli właściwe informacje, dotyczące tego, co 

dzieje się na terenie gminy Więcbork, co będzie i co jest realizowane, w każdej chwili będą 

mogli tą wiedzą podzielić się z mieszkańcami gminy Więcbork. 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusje i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 13 radnych. 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

b) w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Więcbork, 

Zmiany w WPF dotyczą roku 2024 i wynikają z dotychczasowych zmian w budżecie Gminy 

Więcbork. Wprowadzenie do realizacji projektu partnerskiego z dofinansowaniem z budżetu 

środków UE, pn.: „Klub Integracji Społecznej w Więcborku”, którego realizacja odbywać się 

będzie w latach 2024-2026 wymusiło skorygowanie kwot dochodów i wydatków bieżących 

na projekty finansowe z udziałem środków, o których mowa w art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy  

z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych. Aktualnie kwoty wynoszą:  

• dochody w latach 2024-2026:185.483, 00, 67.099, 00 i 54.048, 00, 

• wydatki w latach 2024-2026: 196.560, 00, 78.176, 00, 66.220, 00. 

Zmieniała się struktura finansowania deficytu. Źródłem finansowania deficytu jest: 

• Środki kredytowe w kwocie1.450.000, 00 zł, 

• Nadwyżka budżetowa roku 2021 w kwocie 1.045.482, 05 zł, 

• Nadwyżka budżetowa roku 2022 w kwocie 614.517, 95 zł, 

• Środki, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 8 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r.  

o finansach publicznych w wysokości 90.000, 00 zł (niewydatkowane w ur. Środki 

pochodzące z opłat z wydawanie zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych). 

W załączniku przedsięwzięć wprowadzono nowe przedsięwzięcia: 

1. „Klub Integracji Społecznej w Więcborku) z limitami wydatków: rok 2024 – 148.000, 00 

zł; 2025 r. – 29.616, 00 zł; 2026 r. – 7.248, 00 zł., 

2. „Wykonanie monografii Więcborka” z limitami wydatków: rok 2024 – 26.000, 00 zł  

i rok 2027 – 39.000, 00 zł. 

 

Projekt nie wywołał dyskusji. 

Przewodnicząca RM przystąpiła do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 13 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 
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c) w sprawie organizacji wspólnej obsługi kasowej jednostek budżetowych Gminy 

Więcbork. 

 

Zgodnie z art. 10a ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym, gmina może 

zapewnić wspólną obsługę, w szczególności administracyjną, finansową i organizacyjną 

jednostkom organizacyjnym gminy zaliczanym do sektora finansów publicznych. Art. 10b 

ww. Ustawy określa zaś katalog jednostek, które mogą taka obsługę prowadzić i dla których 

może być prowadzona. Wśród nich wymienione są jednostki organizacyjne gminy. Niniejszy 

projekt określa zasady wspólnej obsługi kasowej dla jednostek budżetowych Gminy 

Więcbork, wyznaczając Urząd Miejski w Więcborku na jednostkę obsługująca natomiast 

pozostałe jednostki, jako jednostki obsługiwane. 

Projekt nie wywołał dyskusji. 

Przewodnicząca RM przystąpiła do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 13 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odpłatne nabycie nieruchomości gruntowej 

przedstawiła Inspektor ds. Gospodarki Nieruchomościami UM w Więcborku  

p. Donata Lisowska. 

Przedmiotem niniejszej uchwały jest wyrażenie zgody na odpłatne nabycie przez Gminę 

Więcbork nieruchomości gruntowej oznaczonej numerem geodezyjnym 269/9, obręb Witunia 

o powierzchni 0, 3013 ha, dla której prowadzona jest przez Sąd Rejonowy w Tucholi V 

Zamiejscowy Wydział Ksiąg Wieczystych w Sępólnie Krajeńskim księga wieczysta  

o nr BY2T/00030950/4.  

Nabycie nieruchomości gruntowej następuje na wniosek właścicieli działki. Nieruchomość  

w ewidencji gruntów oznaczona jest, jako grunty rolne o symbolach RIVa oraz RV i zostanie 

nabyta z przeznaczeniem pod drogę gminną wewnętrzną łączącą ulicę Polną z ulicą 

Złotowską w Wituni.  

Nabycie nieruchomości jest następstwem wniosku, jaki złożyli właściciele działki. Kwota, 

jaką zawnioskowali właściciele to 40.000, 00 zł. Gmina Więcbork zleciła odrębną wycenę, 

ale potwierdziła ona wartość działki, o jaką zawnioskowali ww.  

W projekcie budżetu na 2024r. zabezpieczono niezbędną kwotę w wysokości 40.000, 00 zł do 

nabycia nieruchomości.  

 

Pytań nie było. 

Przewodnicząca RM przystąpiła do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 13 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 
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Projekty uchwał w sprawach udzielenia dotacji na przeprowadzenie prac konserwatorskich, 

restauratorskich, remontowych i budowlanych w kościołach parafialnych z terenu gminy 

Więcbork omówił Burmistrz Więcborka p. Waldemar Kuszewski. 

Projekty pięciu uchwał w sprawie udzielenia dotacji dla Parafii z terenu gminy Więcbork na 

prace w obiektach wpisanych do rejestru zabytków są końcowym elementem działań, które 

swoją genezę mają w roku 2023, kiedy to Gmina Więcbork pozyskała środki w ramach 

Rządowego Programu Ochrony Zabytków. Na podstawie uchwały z 28 lutego 2024r. Rady 

Miejskiej w Więcborku został ogłoszony nabór wniosków na zadnia związane z ochroną 

zabytków. Nabór ten trwał od 9-30 kwietnia br. Po rozpatrzeniu wniosków, ich prawidłowości 

oraz zakresu planowanych inwestycji, pokłosiem są przedstawione Radzie projekty uchwał. 

Prace musza zostać wykonane, a dotacja rozliczona do końca 2024 r. Wartość dotacji, to 

pozyskane w ramach Rządowego Funduszu 98% zakładanych kosztów, natomiast 2% 

obligatoryjnego wkładu własnego pokrywa Gmina Więcbork. Podjęcie tych uchwał umożliwi 

przekazanie środków finansowych podmiotom, które złożyły stosowne aplikacje  

w ogłoszonym naborze. 

Do projektu uchwały dotyczącej udzielenia dotacji przyznania dotacji na prace 

konserwatorskie i restauratorskie w ramach zadania „Prace ratunkowe okien kościoła 

parafialnego pw. św. Katarzyny Aleksandryjskiej w Sypniewie” Burmistrz Więcborka wniósł 

poprawkę dotyczącą zapisu w uzasadnieniu. W projekcie podano niewłaściwy zapis, a 

poprawny powinien brzmieć: „nr RPOZ/2022/2982/PolskiLad do kwoty 115 248,00 zł, 

przeznaczonej na zapewnienie dofinansowania z Rządowego Programu Odbudowy 

Zabytków dla Parafii pw. św. Katarzyny Aleksandryjskiej w Sypniewie na realizację 

zadania pn. "Prace ratunkowe okien kościoła parafialnego pw. św. Katarzyny 

Aleksandryjskiej w Sypniewie". 

Burmistrz prosił o odnotowanie i uwzględnienie poprawki. 

 

Pytań nie było. 

 

Przewodnicząca Komisji poinformowała, że każda uchwała będzie opiniowana oddzielnie 

i przystąpiła do głosowań. 

 

a) w sprawie przyznania dotacji na prace konserwatorskie i restauratorskie w ramach zadania 

„Prace konserwatorskie, remontowe i budowlane we wnętrzu kościoła pw. św. 

Maksymiliana Kolbego w Pęperzynie.” 

 

Obecnych 13 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

 

b) w sprawie przyznania dotacji na prace konserwatorskie i restauratorskie w ramach zadania 

„Ratujemy kościół pw. Świętej Trójcy w Runowie Krajeńskim - spinanie i stabilizacja 

pęknięć fundamentów i murów.” 

 

Obecnych 13 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 
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c) w sprawie przyznania dotacji na prace konserwatorskie i restauratorskie w ramach zadania 

„Prace ratunkowe okien kościoła parafialnego pw. św. Katarzyny Aleksandryjskiej w 

Sypniewie.” 

 

Obecnych 13 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

 

d) w sprawie przyznania dotacji na prace konserwatorskie i restauratorskie w ramach zadania 

„Prace ratunkowe przyziemia kościoła parafialnego pw. Wniebowzięcia NMP i św. 

Apostołów Szymona i Judy Tadeusza w Więcborku.” 

 

Obecnych 13 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

e) w sprawie przyznania dotacji na prace konserwatorskie i restauratorskie w ramach zadania 

„Częściowa renowacja zewnętrznych ścian Kościoła pw. św. Jakuba Większego Apostoła 

w Zabartowie.” 

 

Obecnych 13 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

 

W kolejnych punktach posiedzenia Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Więcborku p. Hanna Półgęsek przedstawiła projekty uchwał dotyczące 

spraw dotyczących sfery działań Jednostki 

Skład Komisji uzupełniła Radna Beata Kopta – obecnych 14 radnych 

a) w sprawie ustalenia opłaty za 1 godzinę usług opiekuńczych i specjalistycznych usług 

opiekuńczych z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób  

z zaburzeniami psychicznymi,  

 

Stawka za ww. usługi ustalana jest na podstawie analizy wydatków na realizację tego zadnia 

za poprzedni rok. Do wyliczenia wysokości opłaty przyjęto następujące dane: - kwota 

wydatków na świadczenie usług opiekuńczych za 2023 r. – 1 100 605,00zł - czas pracy 

wszystkich opiekunek w 2023 r. (zgodnie z wymiarem czasu pracy) – 30 000 godzin 1 100 

605,00 zł/30 000 godzin = 36,69 zł/godzinę. Różnica w wysokości względem stawki obecnie 

obowiązującej wynosi 2, 66 zł. 

Projekt nie wywołał dyskusji. 

Przewodnicząca Komisji przystąpiła do zaopiniowania projektu uchwały. 
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Obecnych 14 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

b) w sprawie ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach 

wsparcia, w tym w schroniskach dla osób bezdomnych i schroniskach dla osób 

bezdomnych z usługami opiekuńczymi i mieszkaniach treningowych lub wspomaganych 

dla osób, których gminą właściwą miejscowo jest gmina Więcbork, 

 

Ustawa z dnia 28 lipca 2023r. o zmianie ustawy o pomocy społecznej oraz niektórych innych 

ustaw (Dz. U z 2023 poz.1693) dokonała zmiany nazewnictwa dotychczasowych mieszkań 

chronionych na mieszkania treningowe i wspomagane. Na mocy przepisów tej ustawy 

dokonane zostało zróżnicowanie kategorii tych mieszkań, odpowiednio wskazując, iż „w 

mieszkaniu treningowym świadczy się usługi bytowe, pracę socjalną oraz naukę w obszarze 

rozwijania lub utrwalania niezależności, sprawności w zakresie samoobsługi, pełnienia ról 

społecznych w integracji ze społecznością lokalną, w celu umożliwienia prowadzenia 

niezależnego życia”, natomiast „w mieszkaniu wspomaganym świadczy się usługi bytowe, 

pracę socjalną oraz pomoc w wykonywaniu czynności niezbędnych w codziennym 

funkcjonowaniu i realizacji kontaktów społecznych, w celu utrzymania lub rozwijania 

niezależności osoby na poziomie jej psychofizycznych możliwości” Wobec powyższego, 

niniejsza uchwała dostosowuje regulacje w niej zawarte do brzmienia obowiązujących 

przepisów normujących ten przedmiot, co stanowi o zasadności podjęcia niniejszej uchwały. 

 

Projekt nie wywołał dyskusji. 

Przewodnicząca Komisji przystąpiła do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 14 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

c) w sprawie określenia szczegółowych warunków przyznawania usług wsparcia 

krótkoterminowego świadczonego w formie dziennej i w formie pobytu całodobowego 

oraz warunków odpłatności za te usługi. 

 

Przedmiotowa uchwała reguluje kwestie związane z określeniem szczegółowych warunków 

przyznawania usług wsparcia krótkoterminowego świadczonego w formie dziennej i w formie 

pobytu całodobowego oraz warunków odpłatności za te usługi oraz szczegółowych warunków 

częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat, jak również trybu ich pobierania. 

Kompetencja organu stanowiącego do podjęcia przedmiotowej uchwały wynika z art. 97a ust. 

1 ustawy z dnia 12 marca 2004r. o pomocy społecznej, który stanowi, że rada gminy określa, 

w drodze uchwały, szczegółowe warunki przyznawania usług wsparcia krótkoterminowego 

świadczonego w formie dziennej i w formie pobytu całodobowego oraz warunki odpłatności 

za te usługi oraz szczegółowe warunki częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat, jak 

również tryb ich pobierania.  

 

Projekt nie wywołał dyskusji. 

Przewodnicząca Komisji przystąpiła do zaopiniowania projektu uchwały. 
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Obecnych 14 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Kolejnym tematem, jakim zajęła się Komisja była oferta programowa Miejsko Gminnego 

Ośrodka Kultury w Więcborku na okres letni 2024r., którą przedstawiła radnym Dyrektor 

Jednostki Kultury p. Joanna Soja-Tońska. 

 

Rozpoczynając omawianie propozycji kulturalno-rozrywkowych w okresie letnim Dyrektor 

MGOK wskazała, że całość oferty została zaprezentowana mieszkańcom  

w ubiegłotygodniowym wydaniu Tygodnika „Wiadomości Krajeńskie, w formie insertu do 

gazety w nakładzie 3300 sztuk (radni otrzymali również broszury informacyjne). Jak 

poinformowała, przedmiotowa ulotka zawiera wszystkie wydarzenia, które będą 

organizowane, bądź tez współorganizowane przez Ośrodek Kultury w Więcborku w sezonie 

letnim. W informacji zawarte jest miejsce, nazwa wydarzenia i wskazanie, gdzie należy 

szukać szczegółów danego wydarzenia. Poza tym jest też informacja o funkcjonowaniu kina 

stacjonarnego, które w miesiącu lipcu dostępne będzie dla mieszkańców. W ofercie można 

wyszczególnić kilka cykli wydarzeń, które będą powtarzalne, tj.: 

• Kino Letnie – w różnych miejscach wskazanych w przeprowadzonym głosowaniu przez 

mieszkańców. 26 Czerwca zostanie uruchomione głosowanie dotyczące tytułów filmów, 

jakie mieszkańcy chcieliby obejrzeć. 

• Artystyczne Molo – wydarzenia, koncerty w pobliżu więcborskiego molo na 

promenadzie: spektakl teatralny dla dzieci, koncert duetu smyczkowego z muzyką 

rozrywkową i filmową. 

• Dni Więcborka – w tym roku okraszony Festiwalem Sztuki „Więcbork Uskrzydla” – 

wydarzenia dedykowane mieszkańcom, gościom i turystom. W założeniu Festiwal Sztuki 

ma być wydarzeniem, które odbywać się będzie, co roku i pozostawiać w przestrzeni 

miejskiej, jakieś artystyczne działania. W tym roku motywem przewodnim będą skrzydła; 

skrzydła inspirowane haftem krajeńskim, rzeźba lipowa, która powstanie na warsztatach 

rzeźbiarskich dla seniorów. W tym bloku działań przewiduje się również: Aleję Gwiazd – 

prowadzącą z miasta na plażę, czyli w lasku miejskim. Ulica zostanie ozdobiona 

gwiazdami fluorescencyjnymi. Mieszkańcy w trakcie warsztatów będą mogli te gwiazdy 

przygotować oraz Malarstwo – na więcborskiej promenadzie przygotowany zostanie 

plener malarski, dla dzieci, młodzieży, dorosłych i turystów.  

• Roztańczony Więcbork – dyskoteki dla mieszkańców, gości i turystów. Jedna  

w popularnej i modnej wśród młodzieży formule silent disco, druga w ramach Dni 

Więcborka z różnorodną muzyką i trzecia dyskoteka w klimacie disco polo na 

zakończenie lata. 

Godziny wydarzeń będą promowane i udostępniane na tworzących się obecnie plakatach. Do 

wiadomości publicznej będą podawane z dwutygodniowym wyprzedzeniem. Informacja 

zamieszczana będzie tez z wyprzedzeniem w „Wiadomościach Krajeńskich”. W tym tygodniu 

pojawią się informacje z wydarzeniami na przyszły weekend. Poza tym plakaty  

z tymi informacjami, będą rozmieszczone w różnych częściach miasta. Na plakacie będzie 

umieszczony godzinowy harmonogram danego wydarzenia. Ulotka ujmuje, to, co będzie się 

działo, natomiast po szczegóły mieszkańcy odsyłani będą do mediów społecznościowych 

MGOK, do plakatów na słupach ogłoszeniowych i innych, tradycyjne stosowanych przez 

Ośrodek Kultury w promocji form przekazu. 

Ulotki i plakaty w ubiegłym tygodniu trafiły do ośrodków wczasowych na terenie miasta. 

Jako dodatkowa akcja promocyjna, przygotowywana jest ta, dotycząca Dni Więcborka – 
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sztandarowej imprezy kulturalnej. W związku z nią na terenie miasta pojawią się różnego 

rodzaju „potykacze”, przeszkody, które będą mówiły o tym święcie. W tym tygodniu pojawią 

się również plakaty na tablicach, które stać będą na Rynku Miejskim.  

Ofertą na spędzanie czasu wolnego dla dzieci jest propozycja „Wakacje z Margolką”,  

a w ramach niej półkolonie dla dzieci. W tej chwili lista uczestników jest już zamknięta – 40 

osób zostało zapisanych. Jest to oferta dla dzieci w wieku 7-12 lat. Natomiast z Myślą  

o dzieciach starszych i uwzględniając już otwarty obiekt skateparku, jest w planach oferta 

warsztatowa, która miałaby odbyć się w sierpniu w ww. miejscu dla dzieci powyżej 13 roku 

życia. Ośrodek Kultury jest w kontakcie z firmą, która robi wycenę tej propozycji, która w 

fachowy sposób pokazałaby dzieciom jak we właściwy i bezpieczny sposób korzystać z tej 

atrakcji. Przewidywana forma, to półkolonie 8 godzinne, bądź 2-3 godzinne warsztaty dla 

różnych grup wiekowych. Uzgodnienia trwają. 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  

  

Radny Tomasz Bykowski pogratulował Dyrektor przygotowania całego spektrum imprez dla 

każdej kategorii wiekowej. Oferta jest też atrakcyjna dla gości i turystów, którzy odwiedzą 

Więcbork, i którzy będą mogli w tych propozycjach uczestniczyć. Niemniej, jako 

mieszkaniec Więcborka, który od zawsze jest związany z wodą, jako potencjał 

niewykorzystany w kontekście aktywności turystyczno-rekreacyjnych uznał fakt położenia 

miasteczka nad pięknym jeziorem. Sugerował, aby w przyszłości również i ten element 

wpleść w program letnich propozycji w postaci, np.: regat, czy wyścigu smoczych łodzi, czyli 

widowiskowej atrakcji, która sprawdza się w wielu innych miastach i przeciąga rzesze 

zainteresowanych obserwatorów. W tym ostatnim przypadku w rywalizacji mogą brać różne 

grupy (zakłady pracy, ośrodki wczasowe, inne grupy nieformalne), a sama impreza mogłaby 

stanowić jeden z punktów „Dni Więcborka”. Radny zachęcał, aby pójść w tym kierunku, 

gdyż sporo ludzi byłoby bardzo zadowolonych i na pewno bardzo dobrze wspominałoby 

wczasy spędzone w Więcborku. 

Dyrektor MGOK w Więcborku podziękowała za sugestię. 

Przewodnicząca RM, jako uwagę zgłosiła brak godzin poszczególnych wydarzeń na ulotce. 

Nie każdy czyta „Wiadomości Krajeńskie”, a jest to kluczowa informacja dla każdego 

zainteresowanego. Kolejne spostrzeżenie radnej, dotyczyło braku informacji o atrakcjach na 

plaży miejskiej, tj. o tym, jaki sprzęt można wypożyczyć, godzin otwarcia, telefonów 

kontaktowych, w tym dotyczącego wynajmu pola namiotowego itp. Weszła również na stronę 

Internetową MGOK i, jak zawsze, jest ona nieaktualna – ostatni wpis z lutego. Wydarzenia 

pojawiają się na rolce, ale jak już kiedyś wskazano ten kalendarz powinien być na bieżąco 

aktualizowany, aby każdy mógł to w każdej chwili sprawdzić. Jest to również ważne w 

aspekcie informacji, że dane wydarzenie jest aktualne i się odbędzie. Przewodnicząca RM 

nawiązała też do organizacji podsumowania roku artystycznego  

w MGOK mówiąc, że w ubiegłym roku była to swoista „perełka” dopracowana  

w szczegółach i zasłużenie została pochwalona. W tym roku zabrakło właściwej oprawy dla 

tej imprezy.  

Przewodnicząca Komisji również odniosła się do podsumowania, o którym wspomniała 

Przewodnicząca RM. Na tej imprezie była po raz pierwszy, ale odniosła wrażenie zbytniej 

spontaniczności w przebiegu wydarzenia i niedogrania poszczególnych jego elementów. 

Rzutowało, to niewątpliwie na całość przedsięwzięcia i związanych z nim wrażeń. Natomiast 

propozycje letniej oferty programowej, są rzeczywiście imponujące i skierowane do każdej 

grupy wiekowej. Po uwzględnieniu sugestii radnego Bykowskiego, co do atrakcyjnego 
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wykorzystania więcborskiego akwenu wodnego, byłaby wprost idealna. Jedynym 

mankamentem, już zresztą wspomnianym jest brak wskazania w ulotce godzin 

poszczególnych wydarzeń. Jej zdaniem jest to istotny detal informacyjny, gdyż nie każdy ma 

ochotę, czy możliwości szukania tych danych. Zastanawiała się, dlaczego, ta informacja nie 

została zamieszczona. To niedociągnięcie może spowodować, zdaniem radnej, mniejszą niż 

oczekiwana frekwencję na wydarzeniach. Oferta jest bardzo urozmaicona i obfitująca  

w liczne imprezy, to z kolei skłoniło radną do pytania o zagwarantowanie odpowiednich 

środków w budżecie MGOK. Pytała w związku z tym, czy pod tym względem budżet MGOK 

ma odpowiednie środki finansowe, czy też konieczne będzie wystąpienie o zwiększenie. 

Dyrektor MGOK odpowiedziała, że uzgodniła z Burmistrzem, że budżet MGOK będzie 

zwiększony o wydatek związany z otwarciem skateparku i występem SARIUSA, jako 

propozycja, która wcześniej nie była w nim ujęta. Pozostałe działania mieszczą się w planie 

finansowym jednostki kultury. Dyrektor odniosła się też do kwestii braku wskazania godziny 

w ulotce promującej letnie wydarzenia. Wskazała, że kilka lat temu, kiedy wydano podano 

ulotkę nie podano godzin, w kolejnym roku po licznych sugestiach, w informatorze podano 

godziny. Wówczas pojawiły się sytuacje, w których musiano dokonać zmiany godzin, 

niekoniecznie z winy MGOK i wówczas było mnóstwo pretensji od osób, które na daną 

godzinę się pojawiły. Zatem brak tej godziny w ulotce, jest poniekąd zabiegiem 

zamierzonym, żeby w momencie jakiejkolwiek zmiany zareagować na bieżąco. Stad podane 

odnośniki do konkretnych stron w Internecie oraz Plakaty, które się pojawią żeby ta 

informacja była, jak najbardziej aktualna. 

Radna Natasza Ksobiak sugerowała, że godzina powinna być podana z dopiskiem – 

zastrzeżeniem, że dana godzina może ulec zmianie. 

Przewodnicząca RM stała na stanowisko, że w przypadku tych najważniejszych imprez 

godzina powinna być bezwzględnie podana.  

Dyrektor MGOK przyjęła uwagi zapewniając, że zostaną one uwzględnione  

w przyszłorocznym kalendarzu imprez. 

Burmistrz Więcborka zabierając głos powiedział, że z większością głosów radnych się 

zgadza i również ma pewien niedosyt, jeżeli chodzi o podsumowanie roku artystycznego. 

Przy organizacji przyszłorocznego podsumowania należałoby dopracować imprezę w 

szczegółach. Zeszłoroczne wydarzenie stało na bardzo wysokim poziomie, więc mając 

porównanie trudno nie czuć zawodu. Rodzice i goście uczestniczący w takiej imprezie liczą 

na umiejętne pokazanie tego, co się działo, jeżeli chodzi o zaangażowanie animatorów, 

pracowników Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury, ale też dzieci i rodziców. Rodzice 

przychodząc na takie podsumowanie, chcą zobaczyć nie tylko swoje dzieci, ale też oczekują 

właściwej oprawy całej imprezy. Jeżeli chodzi o brak wskazania godzin w folderze 

informacyjnym, to przyjmuje argumentację Dyrektor w tym zakresie, ale też i zdanie radnych. 

Nie ma tu zapewne złotego środka, bo każda z tych propozycji ma swoje wady i zalety. Jeżeli 

godzina zostanie umieszczona, a się zmieni, to część osób, to odnotuje z mediów 

społecznościowych, czy na plakacie i pojawi się o właściwej porze. Część nie będzie tego 

sprawdzała i stawi się na wydarzeniu o godzinie podanej w ulotce. Na te tematy zawsze warto 

dyskutować, uwagi są zawsze cenne i wnoszą coś nowego. Będąc przy głosie Burmistrz 

poruszył również sprawę bardzo krzywdzących głosów, jakie pojawiają się w przestrzeni 

publicznej. Słyszy się, bowiem głosy, że w Więcborku wszystko, co się dzieje robione jest dla 

seniorów. Patrząc na przedstawioną ulotkę, czy inwestycje realizowane na przestrzeni kilku 

ostatnich lat, to rzeczy dedykowanych typowo dla seniorów praktycznie nie ma. Jest to utarty 

stereotyp, z którym niewątpliwie należy walczyć i uświadamiać mieszkańców, że 
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rzeczywistość jest zupełnie odmienna. Duża rolę w uświadamianiu społeczeństwa Burmistrz 

upatrywał w radnych  

i prosił, aby w swoich rozmowach z mieszkańcami ten obraz postrzegania zmienili. Burmistrz 

zwrócił uwagę, że nawet w Centrum Aktywności Seniora, które jest dedykowane głownie na 

aktywności dla tej grupy społecznej, dzieje się wiele dla osób młodych. Spotykają się tu 

harcerze, Chór „LUTNIA”, odbywają się posiedzenia komisji RM, sesje RM i wiele innych 

działań dla różnych grup. Planując wydarzenia kulturalno-rozrywkowe, sportowe, ale też | 

i inwestycje gminne brany jest pod uwagę przekrój społeczny i to, aby każdy znalazł w tym 

wszystkim coś dla siebie, stąd tak bardzo krzywdzące są głosy i pojawiające się opinie. Przy 

okazji wymienił ostatnie z inwestycji, a mianowicie place zabaw i skateparku, które trudno 

zaliczyć do kategorii tych przypisanych seniorom. 

Przewodnicząca RM powracając do oznaczeniu godzin imprez przyznała, że zgada się, co do 

tego, że godziny imprez mogą podlegać zmianom, ale te kluczowe, jak, np. koncert zespołu 

„LEMON” są pewne i takie godziny należało w ulotce zawrzeć. Jeżeli chodzi o same 

imprezy, to trudno powiedzieć, że się nic nie dzieje, bo dzieje się dużo i każdy może znaleźć 

coś dla siebie. Inną rzeczą jest fakt, że mieszkańcy, a w ogóle młodzież, słabo odpowiadają na 

te propozycje. Krytykowanie, wyrażanie niezadowolenia przychodzi bardzo łatwo, natomiast 

odzew na organizowane imprezy jest znikomy. 

Przewodnicząca Komisji stwierdziła, że problem jest i problem jest głębszy. Młodzież jest 

całkowicie pogubiona. Młodzież wstydzi się uczestniczyć w czymś, co jest zorganizowane. 

Trudno, to zrozumieć, ale tak się dzieje. Odwrócić ten proces nie jest łatwo. Uważała, że nie 

należy winić się za to, że za mało się oferuje, winić powinni się rodzice, że na takie podejście 

i utrwalanie wzorców postępowania pozwalają. 

Radny Bykowski sadził z kolei, że tematu nie należy demonizować, gdyż każdy wiek ma 

swoje prawa, a dorastająca obecnie młodzież ma zupełnie inne priorytety, jak te, które mieli 

radni w ich wieku. Dla części z nich (nie dla wszystkich oczywiście) istotna jest jakaś 

cyberprzestrzeń i wirtualna rzeczywistość. Obserwując otoczenie, szczególnie tereny 

rekreacyjne, podczas jazdy rowerem, czy spacerując, młodzieży w tych miejscach nie ma. 

Podobnie, jak nie ma tego naturalnego ruchu i aktywności na świeżym powietrzu, 

obserwowanego jeszcze kilkanaście lat temu. Uzależnienie od Internetu mediów, smartfona 

itp., można poczytywać dziś, jako swego rodzaju chorobę cywilizacyjną, która powoduje  

u młodzieży i dzieci zupełnie odwrócenie pojęć i, np. fakt otwarcia skateparku może im 

przeszkadzać w ukończeniu ważnej rozgrywki internetowej. Radny dodał, że sam 

poinformował swoją klasę o otwarciu obiektu skateparku i kilkoro z nich widział  

z hulajnogami na wydarzeniu. 

Burmistrz Więcborka zgodził się z przedmówcą, ale podkreślił, że daleki jest od 

generalizowania i mówienia, że cała młodzież jest taka, a nie inna, bo taka opinią wiele  

z młodych ludzi można w ten sposób skrzywdzić. Wspomniany przez radnego Bykowskiego 

świat wirtualny, rzeczywiście zdominował funkcjonowanie młodych. Jest to świat, w którym 

łatwo istnieć, wyrażać opinie, często negatywne, a kiedy pojawia się oferta skierowana 

właśnie do młodych odbiorców, niekoniecznie z tej propozycji skorzystać. Krytykanctwo  

i narzekanie przychodzi nam bardzo łatwo, ale osoby odwiedzające Więcbork – goście 

turyści, znajomi, z jakiś przyczyn tu przyjeżdżają i zasłyszane opinie są pozytywne. Kończąc 

wyraził nadzieję, że nowo otwarty skateparku stanie się miejscem integracji młodych ludzi  

w pozytywnym tego słowa znaczeniu. 

Przewodnicząca RM powróciła do imprezy, o której mowa była powyżej, a mianowicie 

podsumowaniu działań artystycznych w MGOK. Zwróciła uwagę, że w trakcie uroczystości 
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mowa była o 240 uczestnikach. W pierwszej chwili stwierdziła, że to dużo, ale zastanawiając 

się głębiej uznała, że na całą gminę Więcbork, to wcale nie aż tak wiele. Sekcji artystycznych 

i nie tylko jest sporo, każdy może wybrać coś dla siebie. Jeżeli dzieci, czy młodzież twierdzą, 

że nie mają, co wybrać, to po prostu nie chcą nic wybrać i nie wybiorą. Siłą nikogo do 

niczego się nie zachęci.  

Radna Beata Kopta przekonywała, że należy robić swoje i realizować przyjęte cele  

i zamierzenia. Sukcesem jest nawet, to 240 uczestników, bo to oznacza, że są takie dzieci, czy 

młodzież, którzy chcą się rozwijać artystycznie, sportowo itp. i to należy uznać za wartość 

dodaną. Jeżeli natomiast chodzi o atrakcyjność Więcborka, to świadczyć o niej mogą 

chociażby tablice rejestracyjne aut z różnych stron Polski, jakie widuje się na parkingu przy 

plaży, ośrodkach wczasowych i w mieście. Jest to swego rodzaju dowód, na to, że jednak 

Więcbork ma coś do zaoferowania i jest to doceniane. 

Radna Sylwia Świerczewska-Łaznowska podała, że świetnym rozwiązaniem jest 

propozycja radnego Bykowskiego i wykorzystanie dla celów turystycznych strefy wodnej  

w Więcborku. Na pewno młodzież, byłaby zainteresowana, np. w ramach sekcji żeglarskiej, 

która kiedyś była w Więcborku, spędzaniem czasu wolnego, w taki właśnie sposób. Robienie 

takich letnich żeglarskich pokazów przyciągnęłoby młodzież w wieku 14-17 lat.  

Radny Bykowski wskazał, że miejscowych otacza ten wodny krajobraz i stał się w pewien 

sposób czymś zwyczajnym. Podróżując można zaobserwować, że wiele z miejsc z podobnym 

położeniem w sposób rewelacyjny wpłata te elementy wodne w różnej postaci, jako element 

promocji turystycznej. Podał tu przykład bliskiej nam Bydgoszczy, która robi prawdziwy 

show organizując przy rzece lub na niej różnego rodzaju interesujące imprezy dla każdego 

przedziału wiekowego. Był zdania, że w tym kierunku warto byłoby pójść i w Więcborku  

z wykorzystaniem tego sprzętu, który jest, tym bardziej, że takie tradycje są, bo swego czasu 

trochę w tej materii się działo. 

Burmistrz Więcborka mówił, że jeżeli chodzi o tą działalność na wodzie i z wodą związaną, 

to nie ma żadnych ograniczeń, a potrzebni są tylko ludzie - pasjonaci, którzy zaszczepią  

w młodych ludziach zapał do tego typu aktywności. Uważał, że drużyna, która powstała  

w ramach Harcerstwa może zainicjować ten kierunek.  Nic też nie stoi na przeszkodzie, aby 

inna organizacja, czy stowarzyszenie, złożyło wniosek w ramach dotacji gminnej na zadania 

dla organizacji społecznych i podjęło próbę realizacji przedmiotach działań. Pozostaje kwestia 

sprzętu, ale na początek nie musi być go niewiadomo ile. Początkiem muszą być ludzie – 

pasjonaci, którzy będą chcieli ten kierunek rozwijać. 

Dyrektor MGOK mówiła, że sprawdzi ilość osób uczestniczących w zajęciach 

organizowanych przez MGOK w Więcborku z ilością osób zaangażowanych w takie działania 

w miejscowościach z podobną ilością mieszkańców. Zweryfikuje, to, jak wyglądamy na tle 

innych. Jeżeli chodzi o wspomniany wyścig smoczych łodzi, to MGOK przy pomocy, np. 

radnego Bykowskiego, jest w stanie taką imprezę przygotować. Ponadto Dyrektor przekazała 

informację, że w najbliższym czasie Więcborska Orkiestra Dęta ma bardzo ważny weekend. 

Od kilku miesięcy Zespół przygotowuje się do udziału w Festiwalu w Wilanowie. Na 

Festiwalu wystąpi osiem orkiestr dętych, jest to konkurs z jury i z przemarszem. W związku  

z tym, że w ubiegłym roku w Więcborku gościliśmy orkiestrę z Mieściska i były wraz z nimi 

dziewczyny, które tańczyły, poproszono Panią Sandrę Pasiekę o przygotowanie naszych 

tancerek i przygotowanie formacji, która wystąpi razem z Więcborską orkiestrą Dętą  

w Wilanowie. Taka grupa został wyłoniona i będzie wspierała muzyczny występ Orkiestry.15 

Sierpnia na więcborskim Rynku w ramach „Bitwy Orkiestr Dętych” Orkiestra zaprezentuje 

się wraz z grupą taneczną naszym mieszkańcom i turystom. W ramach współpracy w tym 
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wydarzeniu przyjedzie do Więcborka Orkiestra z Wilanowa, zatem będzie to duże wydarzenie 

muzyczne. 

Przewodnicząca Komisji kończąc dyskusję w tym punkcie stwierdziła, że przedstawiona 

oferta jest bogata, a w dyskusji pojawiło się kilka nowych pomysłów. Liczyła na to, że 

zarówno mieszkańcy, jak i turyści znajdą ciekawe dla siebie propozycje. 

 

Punkt dotyczący stanu przygotowania obiektów do sezonu turystycznego w prezentacji 

multimedialnej przedstawił Zastępca Burmistrza Więcborka p. Jacek Masztakowski. 

 

Prezentacja obejmowała wszystkie obiekty dostępne na plaży miejskiej w Więcborku oraz na 

terenie miasta: place zabaw, siłownie zewnętrzne, boiska sportowe i miejsca rekreacji. 

Informacja uzupełniona została komentarzem w kwestii wykonanych prac pielęgnacyjnych 

terenów zielonych naprawczych zrealizowanych na infrastrukturze związanej  

z wypoczynkiem. Przekazał również radnym informację, że od 1 lipca do 31 sierpnia na 

terenie Więcborka pojawią się dwa dodatkowe patrole policji skierowane z Oddziału 

Prewencji Policji w Bydgoszczy, które wesprą miejscowych funkcjonariuszy w zapewnieniu 

bezpieczeństwa i porządku. 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Przewodnicząca RM zapytała, czy na więcborskim molo staną donice z kwiatami. 

Zastępca Burmistrza Więcborka odpowiedział, że donice staną, ale w okolicy molo nie na 

samym pomoście. 

Radna Beata Kopta przywołała problem, który zgłoszony został przez jednego  

z mieszkańców na forum strony Internetowej „Więcbork 112”, dotyczący niebezpiecznego 

zjazdu z chodnika na drogę z więcborskiej Promenady na jezdnię, a następnie ścieżkę pieszą 

po stronie Remizy Strażackiej. W rzeczonym wpisie mieszkaniec wskazuje na zasadność 

umieszczenia barierki przy ww. zjeździe z uwagi na bezpieczeństwo dzieci i turystów. 

Zastępca Burmistrza Więcborka odrzucił zasadność takiego zabiegu. Jako argument podał 

bliskość przedsiębiorcy, który nieopodal miejsca wypożycza rowery czterokołowe  

i postawiona barierka uniemożliwiłaby im wjazd na ścieżkę pieszo-rowerową. Ponieważ taki 

głos wcześniej dotarł również do Urzędu Miejskiego, skonsultował możliwości w tym 

zakresie z Kierownikiem Referatu /…/ Dróg p. Tomaszem Fifielskim. Kiedyś był projekt 

zrobienia w tym miejscu przejścia dla pieszych, ale brak chodnika i siedziba Straży Pożarnej 

kwestie bezpieczeństwa/ po drugiej stronie wykluczył taką ewentualność. Rozważa się 

również uwzględnienie pewnych rozwiązań w kontekście planowanej przebudowy skweru 

sąsiadującego ze zjazdem i być może uda się w ramach tego zadania zmienić końcowy 

przebieg ścieżki i jednocześnie lokalizacji zjazdu. W obecnym układzie i obecnie 

występujących zależnościach, postawienie samej barierki wyrządzi więcej szkód niż 

przyniesie korzyści. 

Radna Kopta mówiła też o organizacji pracy ekipy zajmującej się koszeniem terenów 

zielonych na trenie miasta. Prosiła, żeby zwrócić im uwagę, że jeżeli koszą w jednym 

miejscu, to nawet, kiedy zostaną pilnie zadysponowani w inne miejsce, potem powrócić do 

rozpoczętej pracy i ją dokończyć. 
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Zastępca Burmistrza Więcborka zapewnił, że pracownicy zostali odpowiednio 

poinstruowani w tym zakresie. Ma nadzieję, że sytuacja, o której wspomniała radna już się nie 

powtórzy. 

Radna Beata Lida zwróciła uwagę na jeden ze slajdów ukazujących deptak w kierunku 

plaży. Jej zdaniem brakuje tam zdecydowanie koszy na śmieci. Powinny stać one regularnie 

raz po jednej raz po drugiej stronie w dość dużym zagęszczeniu. Może widok takiego kosza 

mimo wszystko wzbudzi refleksję i skłoni do wrzucenia odpadu tam, gdzie powinien się on 

znaleźć.  

Radna Sylwia Świerczewska - Łaznowska zastanawiała się, czy w ramach przygotowania 

technicznego do rozpoczynającego się sezonu turystycznego, nie byłoby również zasadnym 

właściwego przygotowania parkingu przy lasku miejskim. Obecnie miejsce postoju wydaje 

się mocno zaniedbane, a skoro nie będzie możliwe pakowanie przy samej plaży, to może 

watro byłoby, to miejsce uczynić bardziej funkcjonalnym. 

Zastępca Burmistrza Więcborka powiedział, że pomysł i zamiar na zmodernizowania tego 

miejsca cały czas jest, niestety trudność polega na tym, że nie udało się go włączyć w żaden 

dotychczas realizowany Projekt przebudowy dróg, który był finalizowany w tamtym rejonie 

miasta. Parking, o który mowa, wymaga zaangażowania sporych środków. Dlatego też  

w pierwszej kolejności postawiono na wykonanie nawierzchni ulicy Strzeleckiej, teraz 

również Rybackiej i dojazdu do plaży. Oczywiście ten konkretny parking i konieczność jego 

modernizacji, jest na uwadze Gminy Więcbork. 

Radna Świerczewska-Łaznowska dodała, że mimo wszystko należałoby go w jakiś sposób 

przygotować przed zbliżającym się sezonem. W imieniu mieszkańców zgłosiła również 

potrzebę zwiększenia ilości ławo-stołów, które stoją na plaży miejskiej. Z tych miejsc 

korzystają nie tylko plażowicze, ale również mieszkańcy organizujący sobie tam chętnie 

pikniki rodzinne.  

Zastępca Burmistrza Więcborka powiedział, że jeżeli znajdzie się odpowiedni materiał, to 

na pewno głos mieszkańców zostanie uwzględniony. 

Radny Bykowski chciał wiedzieć, czy jest przewidziana jakaś dodatkowa funkcja dla 

budynku socjalnego na plaży miejskiej w Więcborku. Od kilku lat budynek stoi w formie 

niewykorzystanego pustostanu. Radny chciał wiedzieć, z czego to wynika.   

Zastępca Burmistrza Więcborka wskazał, że Gmina Więcbork ogłosiła przetarg na 

dzierżawę budynku w okresie letnim i od 15 czerwca obiekt jest dzierżawiony na potrzeby 

punktu małej gastronomii. Rozwijając nieco temat, powiedział, że wielokrotnie powtarzał, iż 

ktoś, kto zaprojektował ten budynek zrobił, to bez koncepcji i w sposób kompletnie 

niepraktyczny. Proponował, aby ustalić wizję lokalną miejsca, tak, aby wszyscy radni mogli 

sami przekonać się o jego niefunkcjonalności. Piętro budynku wymaga kapitalnego remontu  

i pomysłu, jak go przebudować, żeby nadać mu sensowną formę pozwalającą na użytkowanie. 

W tej chwili na piętrze znajdują się 3-4 pomieszczenia, ale ich obecny układ nie daje 

możliwości zagospodarowania, a jedyne większe pomieszczenie jest tak przewiewne, że nikt 

tam dłużej nie wytrzyma. Przy budynku Gmina położyła kostkę brukową, bo klepki 

drewniane, które wcześniej stanowiły podłoże, uległy całkowitemu zniszczeniu. Teraz 

nawierzchnia jest utwardzona i łatwa do utrzymania w czystości. Pomieszczenia zajmowane 

na gastronomie zostały odświeżone, ale Sanepid nałożył dodatkowe wymogi, tj. 

zamontowanie dodatkowych zlewów, wywietrzników itp., a to spore nakłady nieadekwatne 

do czasu, w jakim pomieszczenia są użytkowane, które należy zrealizować. Gmina Więcbork 



19 
 

cały czas szuka możliwości i źródeł finansowania na całościową przebudowę obiektu, łącznie  

z fundamentami, bo nie ma tam właściwego odwodnienia i wchodzi wilgoć.. W tym przede 

wszystkim projektanta, który zaproponuje sensowne rozwiązania.  

Radny Krzysztof Sławek zabrał głos w sprawie nasadzeń, które pojawiły się przy drodze 

gminnej przy ul. Wojska Polskiego na odcinku od Galerii Więcborskiej do wysokości wjazdu 

na Osiedle BoWiD. Nasadzenia, z tego, co widać, uschły i obecnie wyglądają nieestetycznie.  

Zastępca Burmistrza Więcborka powiedział, że nasadzenia były inicjatywa mieszkańców, 

ale w tej chwili uschłe sadzonki zostały usunięte.  

Radny Sławek zgłosił również potrzebę niwelacji skarpy, która pojawiła się przy 

chodniku(na zakręcie) prowadzącym na Osiedle Plebanka przy ulicy Powstańców 

Wielkopolskich. Chodnik w tym miejscu systematycznie zasypywany jest piaskiem ze skarpy, 

a jego oczyszczenie pozwoli użytkownikom korzystać z całej jego szerokości.  

Zastępca Burmistrza Więcborka podał, że w ramach bardzo dobrej współpracy z Powiatem 

Sępoleńskim, Gmina Więcbork zajmie się zebraniem piasku. 

Radna Natasza Ksobiak zapytała o ustawienie dodatkowych pojemników na psie odchody. 

Zastępca Burmistrza Więcborka zapewnił, że nowe pojemniki pojawiły się na więcborskiej 

promenadzie. Niestety po ich zamontowaniu i ponownym powrocie na miejsce stwierdzono, 

że nie wszystkie nieczystości są sprzątane i trafiają tam, gdzie powinny. Tu sytuacja jest 

analogiczna do koszy na śmieci, ich ilość nie zmieni sytuacji. Część z koszy wyląduje w lesie 

lub w wodzie.  

Radna Ksobiak poprosiła, żeby jeden z pojemników na psie odchody pojawił się w okolicy 

plaży miejskiej. 

Burmistrz Więcborka stwierdziła, że ilość koszy niestety nie przekłada się na czystość 

otoczenia. Tu czynnikiem zawodnym jest kultura osobista ludzi. Nawet, jeżeli koszt jest 

pełny, to nikogo nie usprawiedliwia fakt rzucenia śmieci gdziekolwiek. Jeżeli chodzi o kosze 

uliczne, to nie zawsze trafiają tam odpady przechodniów, ale wiele śmieci, które powinny 

zostać wyrzucone do pojemnika w domu, a stawiane są w workach obok koszy ulicznych lub 

bezpośrednio do nich trafiają. Lasy Państwowe w pewnym okresie stawiały wiele 

pojemników na odpady, w tej chwili się z tego wycofują, bo nie przełożyło się to na czystość 

w lesie. Od kilku lat prowadza natomiast kampanię, pn.: ”Przyniosłeś śmieci, zabierz je ze 

sobą”. Burmistrz podkreślił, że to, o czym mówił nie wyklucza dostawienia dodatkowych 

pojemników, ale potwierdził przy tym, stwierdzenie jego Zastępcy, o mnogości aktów 

wandalizmu, co jest smutne, przykre i z tym Gmina się niestety mierzy. Krótko odniósł się też 

do sprawy budynku na plaży miejskiej mówiąc, że kilkukrotnie raz z jedną panią komendant, 

potem z drugą komendant z Hufca Pałuki, rozmawiał o siedzibie dla harcerzy i proponowano 

również obiekt na plaży. Byłoby to dobre przedsięwzięcie, bo nie sztuka wyremontować 

budynek, ale jeszcze zapewnić, żeby coś się w nim działo. Co roku, jeżeli chodzi o przetargi 

na dzierżawę, Gmina stara się nie stawiać wysokich wymogów, żeby zainteresować ofertą, bo 

zależy jej na tym, aby w sezonie letnim budynek funkcjonował i był, jak najlepiej 

wykorzystany. Mimo tego, zainteresowanie jest można powiedzieć średnie. Po 

rozstrzygniętym przetargu zgłosił się oferent z ciekawą propozycją, ale było już za późno. 

Jeżeli oferent ten pojawi się w przyszłym roku, być może uda mu się zrealizować, to, co 

przedstawił. Byłoby to bardzo ciekawe rozwiązanie. 
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Przewodnicząca Komisji zapytała, co jeżeli nie będzie można parkować w miejscu starego 

Grodziska. Czy jest przewidziana jakaś alternatywa dla kierowców. 

Zastępca Burmistrza Więcborka uspokoił, że znaleziono rozwiązanie, którym jest miejsce 

przy lesie pokazane na slajdzie. Poza tym jest też miejsce wydzielone, przy skateparku, więc 

sytuacja wygląda dobrze. Aczkolwiek trudno będzie zapanować nad tym, gdzie ostatecznie 

kierowcy zaparkują. 

Przewodnicząca Komisji podziękowała za przedstawienie materiału i za zaangażowanie 

radnych w dyskusję.  

Spraw różnych nie wniesiono. 

Na tym posiedzenie zakończono. 

Prot. I. Mrozek 
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